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 گفت و گوی » ایران«  گفت و گوی » ایران« 
با شهردار اهواز در باره چالش های این کلان شهربا شهردار اهواز در باره چالش های این کلان شهر

یک سوم جمعیت شهر در سکونتگاه های غیر رسمی زندگی می کنند

اهواز یکی از 
شهرهای پهناور 

ایران است که 
باید میان ابعاد 

و جمعیت آن 
تناسب برقرار 

شود. این در 
حالی است که 
یک  سوم  آن را 
سکونتگاه های 

غیررسمی 
تشکیل 

می دهد. 
یعنی از حدود 
یک میلیون و 

300 هزار نفر 
جمعیت شهر ، 

بیش از 3۵0 
هزار نفر در 

سکونتگاه های 
غیررسمی 

زندگی می کنند

حجم بارش ها 
در کشورهای 

عربی و 
جنوب کشور 

خصوصاً منطقه 
خوزستان و 

شهر اهواز در 
فصول بارندگی 

زیاد بوده و در 
مدت زمانی 
کوتاه حجم 
زیادی باران 

می بارد.  مثلاً 
طی 20 دقیقه 

30 میلی متر 
باران باریده و 
مانداب ایجاد 

می کند

شهر اهواز از مراکز استان های مهم 
و پرجمعیتی است که چالش ها 

و مسائل آن کم نیست و اغلب 
اوقات مشکلات آن تیتر رسانه ها 

شده است؛ از آبگرفتگی و مشکلات 
فاضلاب شهری گرفته تا آلودگی هوا 

و حاشیه نشینی و...؛ به نظر شما 
مهم ترین چالش های پیش روی 

مدیریت شهری اهواز چیست؟
اهـــواز یکـــی از مراکـــز  اســـتان های پهناور 
در ســـطح کشـــور محسوب می شـــود؛ در 
واقع بافت شـــهری اهواز در پهنه وسیعی 
قـــرار گرفته اســـت. همین امر مشـــکلاتی 
را در حـــوزه محیط زیســـت و حمل و نقـــل 
پدیـــد آورده و در نتیجـــه بعضاً رونـــد ارائه 
خدمت رســـانی بـــه مـــردم را کنـــد کـــرده 
اســـت. همچنیـــن اقلیـــم خوزســـتان در 
فصـــل گرما با دمـــای طاقت فرســـا مواجه 
بـــوده و چالش هایـــی را در حوزه هـــای 
مختلـــف شـــهرهای اســـتان پدیـــد آورده 
اســـت. شـــهر اهـــواز در  فصـــول پاییـــز و 
زمســـتان با بارش های ناگهانی و پرحجم 
مواجه شـــده و آبگرفتگی متعدد در معابر 
عمومی را پدیـــد مـــی آورد. در عین حال، 
فرســـودگی شـــبکه فاضـــلاب معضلاتی را 
برای محیط زیســـت ایجـــاد کـــرده و روند 
ح هـــای عمرانـــی، خدماتی،  پیشـــبرد طر
فضـــای ســـبز، حمل و نقـــل و فرهنگـــی را 
تحـــت تأثیر قـــرار داده اســـت. در همین 
راســـتا نیز طـــی 43 مـــاه توفیـــق خدمت 
بخش  هـــای  در  اهـــواز ،  شـــهرداری  در 
زیباســـازی  و  یـــی  زیربنا زیرســـاختی، 
اقداماتـــی را در قالـــب برنامـــه پنج ســـاله 
برای تصویب به شـــورای شـــهر پیشـــنهاد 
کرده ایـــم کـــه برش هایـــی از آن ســـالانه 
در قالـــب بودجه تصویب و به شـــهرداری 

می شـــود.  ابلاغ 
با این حـــال، جهت جاری بـــودن جریان 
خدمات در شـــهر، ابتدا بایـــد هزینه های 
جاری جهت نظافت، پاکیزگی و آراستگی 

شـــهر تأمین شود.
 

مشکل از کجا نشأت می گیرد؟ پای 
تزریق قطره چکانی اعتبارات در 

میان است؟
خیر، اهواز یکی از شـــهرهای پهناور ایران 
اســـت کـــه بایـــد میـــان ابعـــاد و جمعیت 
آن تناســـب برقـــرار شـــود. ایـــن در حالی 
است که یک  ســـوم آن را ســـکونتگاه های 
یعنـــی  می دهـــد.  تشـــکیل  رســـمی  غیر
از حـــدود یـــک میلیـــون و 3۰۰ هـــزار نفـــر 
جمعیـــت شـــهر ، بیـــش از 3۵۰ هـــزار نفر 
در ســـکونتگاه های غیررســـمی زندگـــی 
می کنند. احـــداث معابـــر در این محلات 
هم با دســـت و دلبـــازی زیاد انجام شـــده 
اســـت. افرادی نیـــز سوءاســـتفاده کرده و 
در حاشـــیه شـــهر و در زمین هـــای بزرگ و 
بعضاً با اســـناد مبهم یا تفکیک غیرقانونی 
ساخت وســـاز کرده اند. همین امر زحمت 
شـــهرداری را در آســـفالت، نظافت روزانه 
و ... دوچندان کرده است. لذا در گذشته 
بـــا افزایـــش هزینه های جاری، رســـیدگی 
بـــه طرح هـــای عمرانی نیـــز تقلیـــل پیدا 
کـــرده ولـــی اکنـــون ایـــن رویـــه برعکس 
شده و نســـبت اعتبارات عمرانی به جاری 

افزایش چشـــمگیری داشـــته است.
 

شهرداری ها باید طبق قانون ۴۰ 
درصد از اعتباراتشان را با تصویب 

شورا به هزینه های عمرانی و 
۶۰ درصد را به هزینه های جاری 

تخصیص دهند. با این حال، سال 
۱۴۰۰ در اهواز بیش از 7۰ درصد 

اعتبارات به هزینه های جاری و 3۰ 
درصد باقی مانده به هزینه های 

عمرانی تخصیص یافته، چرا این 
اتفاق افتاده است؟!

مؤلفه هـــای داخلـــی در امـــور شـــهرداری 
ماننـــد انباشـــت نیروی انســـانی که باعث 
افزایش ســـهم حقوق و دســـتمزد نسبت 
به کل بودجه شـــهرداری شـــده، نوع رفتار 
برخـــی ازشـــهروندان در حـــوزه پســـماند 
شـــهری و فرهنگ مصرفی مـــردم اهواز در 
ایـــن زمینـــه مؤثر بوده اســـت. بـــه  عنوان 
مثال چنانچـــه مـــردم در انتقـــال زباله از 
منزل بـــه بیرون، رأس ســـاعت اعلامی از 
ســـوی شـــهرداری همراهی لازم را نداشته 
باشـــند به جـــای یک بار جمـــع آوری، باید 
چند بـــار در شـــبانه روز زباله ها جمع آوری 
شـــوند کـــه موجـــب افزایـــش هزینه های 

جاری می شـــود.
 

 آیا این دلیل قانع کننده ای برای 
انباشت زباله در بخش های مختلف 

شهر اهواز است؟
مشـــکل انباشـــت زبالـــه در اهـــواز بـــه 4 
ســـال قبل بازمی گردد  و معابـــر اصلی این 
شـــهر هم اکنـــون کامـــلاً تمیـــز اســـت و با 
شهرهایی مانند تهران، شـــیراز، اصفهان 

و... تفـــاوت چندانـــی ندارد.
 

با این حساب، شما انباشت و 
تجمیع زباله در شهر اهواز را تکذیب 

می کنید؟
البتـــه  می کنـــم.  تکذیـــب  کامـــلاً  بلـــه 
به  نـــدرت ایـــن مشـــکل در گوشـــه و کنار 
شـــهر مشـــاهده می شـــود، ولی انباشـــت 
زبالـــه در اهواز به  گونه ای که ســـیاه  نمایی 

می شـــود از اســـاس دروغ اســـت.
 

درباره آبگرفتگی معابر اهواز در 
فصول بارندگی و پیامدهای آن چه 

نظری دارید؟ چرا این مشکل را با 
توسعه ایستگاه های پمپاژ و هدایت 

آب های سطحی به پذیرنده های 
طبیعی حل و فصل نکردید؟

حجـــم بارش هـــا در کشـــورهای عربـــی و 
جنوب کشـــور خصوصاً منطقه خوزستان 
و شـــهر اهواز در فصول بارندگی زیاد است 
و در مـــدت زمانی کوتاه حجم زیادی باران 
می بـــارد. مثلاً طی 2۰ دقیقـــه 3۰ میلی متر 
بـــاران باریـــده و مانـــداب ایجـــاد می کند. 
ســـال ۱4۰۰، ۵8۰ نقطـــه آبگیـــر در شـــهر 
وجود داشـــت؛ ولی در آخریـــن بارانی که 
سال ۱4۰3 نازل شـــد، نقاط آبگیر شهر به 
کمتـــر از ۱۰ نقطه رســـیده اســـت. این امر 
به واســـطه پمپاژ و هدایت آب به ســـمت 
کارون و پذیرنده  های طبیعی اطراف شـــهر 
و احـــداث بخش هایـــی از شـــبکه جدید 
برای آب های ســـطحی اتفاق افتاده است.

 
بخشی از مشکلات اهواز از عدم 

توسعه شبکه فاضلاب جهت انتقال 
آب بارندگی نشأت گرفته و با بوی 

تعفن ناشی از پس زدگی فاضلاب به 
معضلی آزاردهنده تبدیل می شود! 
چه برنامه ای برای حل این مشکل 

دارید؟

البته از نظر ســـازمانی متولی این موضوع 
شـــرکت آبفاست، اما براســـاس اطلاعاتی 
که ما داریم، منابع توســـعه طرح شـــبکه 
جامـــع فاضلاب شـــهر اهـــواز به دســـتور 
مقـــام معظم رهبـــری از صنـــدوق ذخیره 
ملی تأمین شـــده اســـت. حدود 3۰ سال 
قبـــل از دولـــت شـــهید رئیســـی، حـــدود 
3۰ درصـــد این طرح پیشـــرفت داشـــته و 
طی 2.۵ ســـال مدیریـــت رئیس جمهوری 
شـــهید، 32 درصد دیگر آن تکمیل شده و 
هم اکنون حدود ۶2 درصد توســـعه شبکه 
فاضلاب اهـــواز نهایی شـــده و بوی تعفن 
به نـــدرت و تنهـــا در مناطقـــی محـــدود از 

شهر استشـــمام می شود.
 

برای رفع مانداب در اهواز چه 
اقداماتی انجام داده اید؟ فیلم ها و 

تصاویر گویای واقعیتند!
برای هدایت آب های ســـطحی، چند زون 
اصلـــی از شـــبکه جامـــع را تکمیـــل کرده 
و دو منطقـــه پرچالـــش شـــهرداری اهـــواز 
را از خطـــر آبگرفتگـــی نجـــات داده ایـــم. 
تعـــداد زیـــادی ایســـتگاه پمپاژ مشـــترک 
بین شـــهرداری و آبفا احداث کـــرده و آب 
را به ســـمت پذیرنده های طبیعی هدایت 
کرده ایم. به این ترتیـــب مانداب در اهواز 
از ۱۰ روز و یک هفته به کمتر از ۱2 ســـاعت 
رســـیده اســـت. با ایـــن حـــال، فیلم ها و 
اخباری کـــه اغلب در شـــبکه های مجازی 
پخـــش می شـــود، مربـــوط به چند ســـال 
قبل اســـت کـــه برخی بـــا زوایـــای خاص، 
اغراض سیاســـی و شـــخصی منتشر شده 

و باعـــث بی اعتمـــادی مردم می شـــوند.
 

پیش تر شنیده بودیم که شرکت آبفا 
در حال احداث دو تونل در مجاورت 

کارون است تا آب های سطحی را به 
ح  تصفیه خانه هدایت کند. این طر

چه زمانی به سرانجام می رسد؟
مســـئولیت این پروژه با شرکت آبفاست. 
البتـــه قبلاً با ســـرعت در حـــال انجام بود 
اما حالا به دلیـــل محدودیت های مالی و 

اعتباری به کنـــدی پیش می رود.
 

شهر اهواز با مشکل دیگری به نام 
»حمل ونقل عمومی ضعیف« دست 

و پنجه نرم می کند؛ موضوعی مهم 
که بر دامنه ترافیک مناطق مرکزی 

شهر )نادری و 3۰ متری( افزوده و 
مشکلاتی را به مردم تحمیل کرده 

است. این مشکل قرار است تا چه 
زمانی ادامه داشته باشد؟

اهـــواز به  دلیـــل پهنـــاور بودن و توســـعه 
بی رویـــه شـــبکه معابر، گره هـــای ترافیک 
متعددی نداشـــته و تنهـــا در چند خیابان 
اصلـــی آن ترافیـــک وجـــود دارد. طبـــق 
اســـتانداردهای کشـــور، برای هر 9۰۰ تا ۱۱۰۰ 
نفر، به یک دســـتگاه اتوبوس نیاز اســـت 
کـــه در برخـــی از شـــهرهای ایـــران تقریباً 
نیمـــی از این نیاز تأمین شـــده مثلاً تهران 
بـــا جمعیتـــی بالغ بـــر 8 میلیون نفـــر نیاز 
بـــه 8 هزار دســـتگاه اتوبـــوس دارد حدود 
4 هـــزار دســـتگاه تأمیـــن شـــده اســـت و 
اصفهـــان بـــا 2 میلیـــون و ۱۰۰ هـــزار نفـــر 
جمعیـــت نیـــاز بـــه 2۱۰۰ دســـتگاه دارد که 
حدود 9۵۰ دســـتگاه اتوبوس تأمین شده 
اســـت. اهواز با حدود یـــک میلیون و 3۰۰ 
هزار نفـــر جمعیـــت، براســـاس میانگین 
کشـــوری باید ۶۵۰ دستگاه اتوبوس داشته 

باشد. 4 ســـال پیش، تعداد اتوبوس های 
فعال اهواز ۷۵ دســـتگاه بـــود؛ اما حالا به 
3۱۰ دستگاه رسیده و بیش از 2۰۰ دستگاه 
اتوبوس نیز در حال بازســـازی است. سال 
گذشـــته ۱۰۰ دســـتگاه اتوبوس بـــه ارزش 
82۰ میلیـــارد تومان خریـــداری کردیم که 
حـــدود۶۰ درصـــد آن تحویـــل شـــده و 4۰ 
درصد باقـــی مانده نیـــز تا انتهـــای تیرماه 
وارد ناوگان می شود. بازسازی 2۰۰ دستگاه 
اتوبـــوس را از آخـــر ســـال گذشـــته آغـــاز 
کرده ایـــم تا تعـــداد اتوبوس هـــای فعال را 

به بیش از ۵۰۰ دســـتگاه برســـانیم.
 

تکلیف نوسازی ناوگان فرسوده 
تاکسیرانی چه می شود؟

ناوگان تاکســـیرانی اهواز بـــه حدود 4 هزار 
دســـتگاه تاکســـی نیازمند اســـت؛ اگرچه 
به صورت اســـمی حدود ۱9۵۰ دســـتگاه در 
شـــهر وجود دارد اما در عمل کمتر از هزار 
دستگاه فعال است. شـــهرداری به منظور 
تقویت نـــاوگان حمل و نقل عمومی، زمینه 
نوســـازی 8۰۰ دســـتگاه تاکســـی را با ارائه 
تســـهیلات فراهـــم کـــرده اســـت. از ایـــن 
تعداد بیش از 2۷۰ نفر تاکســـی های خود 
را تحویـــل گرفته و بـــه خطوط حمل و نقل 
افـــزوده شـــده اند. بـــا این حـــال، اگرچه 
بـــا افزایش تعداد تاکســـی ها، فشـــارها به 
مـــردم کمتـــر شـــده اما بـــا نقطـــه ایده آل 

همچنـــان فاصله زیـــادی داریم. 
 

چرا در احداث خطوط مترو این 
همه تعلل صورت گرفته؟ آیا مشکلی 

در تزریق تسهیلات بانکی وجود 
دارد؟

شـــهرداری اهواز ســـال ۱383 از یک بانک 
خارجی تســـهیلاتی اخذ کرده و اقساط آن 
را طی ۱8 ســـال پرداخت نکـــرد! اصل وام 
۷ میلیـــارد تومـــان بود که بـــه دلیل عدم 
پرداخت اقســـاط، به حـــدود 4۵۰ میلیارد 
ریال رســـیده بـــود و اگـــر تا انتهای ســـال 
۱4۰۱ تســـویه حســـاب نمی کردیـــم به ۷۰۰ 
میلیارد تومان رســـیده بـــود؛ این موضوع 
نام شـــهرداری اهواز را در فهرســـت سیاه 
بانکـــی قـــرار داده و بـــه عاملـــی مهـــم در 
زمینگیر شـــدن توســـعه خطـــوط متروی 
اهـــواز تبدیـــل شـــده بـــود. ســـال ۱4۰۰ با 
حمایت شـــهید رئیســـی، مبلغ اصل وام 
و جرایم دیرکـــرد را به 2۰۰ میلیـــارد تومان 
کاهش دادیـــم. بلافاصله با دریافت اولین 
عـــوارض آلایندگـــی، بدهـــی را پرداخـــت 
کردیم و توانســـتیم ۱۷۵۰ میلیـــارد تومان 
تســـهیلات بانکی و اوراق مشارکت را برای 
اولیـــن بـــار در حـــوزه حمل و نقـــل اهـــواز 

دریافـــت کنیم. 
پس از پروســـه طولانـــی دعـــوای حقوقی 
بیـــن پیمانـــکار اولیـــه متـــروی اهـــواز بـــا 
شـــهرداری، درنهایت ســـال ۱4۰2، رأی به 
نفـــع شـــهرداری صـــادر شـــد و بهمن ماه 
جدیـــد،  پیمانـــکار  بـــا  گذشـــته  ســـال 
تفاهمنامـــه ای در حضور ریاســـت محترم 
جمهوری منعقد شـــده و لایحـــه ای هم به 
شورای اسلامی شـــهر برای شروع کار های 
مقدماتـــی ارســـال شـــد کـــه بـــه تصویب 
رســـید. هم اکنـــون، 3۵۰ میلیـــارد تومان 
وجـــه نقـــد در حســـاب شـــهرداری بـــرای 
شـــروع عملیـــات اجرایـــی قطار شـــهری 
موجـــود اســـت و ۱3۵۰ میلیـــارد تومـــان 
اوراق مشـــارکت نیـــز تـــا انتهای ســـال به 
وجـــه نقد تبدیـــل خواهد شـــد کـــه 8۵۰ 

میلیـــارد تومان آن متعلق به قطار شـــهری 
و ۵۰۰ میلیـــارد تومان آن مربوط به اتوبوس 
شـــهری اســـت. منابـــع غیرنقـــدی مانند 
ملـــک تجـــاری و زمیـــن را نیـــز پیش بینی 
کـــرده و ۵۰ درصـــد ســـهم خود )حـــدود 8 
بقیـــه  را پیش بینـــی کرده ایـــم.  همـــت( 
منابـــع هم طبق قانون باید توســـط دولت 

تأمین شـــود.
 

با این حساب، اهوازی ها باید تا کی 
منتظر تکمیل قطار شهری بمانند؟

شـــهرداری 8 همـــت و دولت نیـــز 8 همت 
و  می کنـــد  تأمیـــن  اوراق  طریـــق  از  را 
پیش بینی شـــده ۱۱.۵ کیلومتـــر از مجموع 
23.۵ کیلومتر متروی شـــهری با تزریق ۱۶ 

همت، ظـــرف 3۰ مـــاه احداث شـــود.
 

در واقعیت امر، چنان چه المان ها و 
عناصر موجود نتوانند از پس معرفی 

هویت یک شهر برآیند، برداشت ها 
متفاوت شده و در نهایت اهواز به 

شهری توسعه نیافته تعبیر می شود!
بنـــده مدعی حل تمام مشـــکلات شـــهری 
مقـــام  در  هم اکنـــون  ولـــی  نبـــوده ام. 
مقایســـه، آهنگ تغییرات و رشـــد و توسعه 
در شـــهر معنـــادار و محســـوس اســـت. 
البتـــه قدرشناســـی مـــردم اهـــواز، انگیزه 
خدمت رســـانی شـــهرداری را دوچنـــدان 
کرده اســـت. ما بدون شـــعار حرکت کرده 
و طی سه ســـال و نیم گذشته از ۱۰ میلیون 
مترمربع هدفگـــذاری ۶ میلیون مترمربع 
از خیابان هـــای اهـــواز را آســـفالت کرده و 
بقیه را تـــا پایان دوره انجـــام خواهیم داد.

 
 برای ساماندهی خرید و فروش 

احشام در سطح شهر چه برنامه ای 
دارید؟ 

2 نقطه ورودی شهر اهواز، به همین 
دلیل به منطقه ای نازیبا تبدیل شده 

است. 
برخورد بـــا این پدیده، فقط کار شـــهرداری 
نیســـت. باید علیـــه متخلفـــان و ناقضان 
قانـــون، احـــکام قضایـــی صـــادر شـــود که 
اخیراً ایـــن اتفاق افتـــاده و حمایت نیروی 
احـــکام لازم  اجـــرای  انتظامـــی هـــم در 
اســـت. اخیـــراً با حضـــور اســـتاندار جدید 
خوزســـتان، اراده ای جـــدی در بخش های 
استان ایجاد شـــده و برای رفع این مشکل 
ایـــن بخـــش هـــای مختلـــف، بـــه کمـــک 
شـــهرداری آمده انـــد. زمین هایـــی تعبیـــه 
شـــده و ســـازه های ســـبک آن در حـــال 
تأمیـــن و احداث اســـت. البته ایـــن اقدام 
با مقاومت معارضینی نیز همراه اســـت که 
متأســـفانه برخی از آنها بـــا عوامل اجرایی 
می شـــوند.  درگیـــر  بشـــدت  شـــهرداری 
مقامـــات قضایـــی حمایت بســـیار خوبی 
به عمـــل آورده و همـــه پـــای کار آمده اند تا 
بـــا اراده ای جمعـــی و در یـــک زمان بنـــدی 
مشـــخص این معضل را برطـــرف کنیم. در 
اولیـــن قدم نیز ایـــن افـــراد را از خیابان ها 
جمع کـــرده و به پیاده روهـــا انتقال دادیم. 
شب عید نیز شـــهرداری با حمایت نیروی 
انتظامی، فروشندگان احشام را از خیابان 
زرگان جمـــع آوری کـــرده و بـــه پیاده روهـــا 
انتقـــال دادنـــد. علاوه بـــر این شـــهرداری 
یـــک قطعـــه زمیـــن ۱.۵ هکتـــاری در یکی 
از مهم تریـــن ورودی هـــای شـــهر بـــه ایـــن 
امـــر اختصـــاص داده و بـــرای ســـاماندهی 
دستفروشـــان فضـــای آن را طراحـــی کرده 
و در یـــک زمان بندی 3 ماهـــه قصد داریم 
این منطقه را تا فصل تابســـتان ساماندهی 
کنیـــم. همچنین، تفاهمنامه ای با بســـیج 
ســـازندگی ســـپاه جهت ســـاماندهی یکی 
دیگـــر از ورودی هـــای شـــهر نیـــز منعقـــد 
کرده ایـــم کـــه تا ســـال آینـــده، ورودی های 
شـــهر را بـــه منطقـــه ای آبرومنـــد و زیبـــا با 
مؤلفه هـــای اســـتاندارد تبدیل کـــرده و به 

وعـــده ای کـــه بـــه مـــردم اهـــواز داده ایم، 
عمـــل کنیم.

 
پس شما وعده می دهید که سال 

بعد مردم و گردشگران هنگام ورود 
به شهر اهواز با چنین نابسامانی ها و 

مشکلات مواجه نشوند؟
 ان شـــاءالله! به شـــرط اینکـــه همت همه 
ارکان مرتبـــط در اســـتان  بـــه قـــوت خود 
بمانـــد؛ چـــون در گذشـــته بعضـــاً برخـــی 
مدیران پای کار بودند امـــا به یکباره عقب 
کشـــیدند. روابط، مناســـبات و ملاحظات 
فرهنگـــی و اجتماعـــی باعـــث شـــده تا با 
ایـــن  بـــزرگان و معتمدیـــن  اقناع ســـازی 
محـــلات و رؤســـای این گروه هـــا قدم های 

مؤثـــری در رفـــع مشـــکل برداریم.
 

اغلب این افراد در طبقه ضعیف 
قرار داشته و مشکلات درآمدی و 

معیشتی متعددی دارند. مشوق های 
شما برای ساماندهی این مشاغل 

چیست؟
بـــا ســـاماندهی در  ایـــن افـــراد نگراننـــد 
بازارچه هـــا، قادر به پرداخـــت اجاره مکان 
و هزینه هـــای آب و برق نباشـــند. بنابراین 
بایـــد بـــه آنهـــا اطمینـــان دهیـــم کـــه تنها 
هدفمان، ساماندهی مشـــاغل در فضایی 

مناســـب و زیباست.
 

این اطمینان را به آنها داده اید؟
بلـــه؛ البتـــه نافرمانـــی اجتماعـــی در هـــر 
شـــهری وجود دارد و در ایـــن میان، برخی 
نیز قصـــد برهم زدن نظم عمومـــی را دارند 
کـــه درســـت در همیـــن نقطه بایـــد قانون 
ورود کند. در ورودی اهواز از سمت زرگان، 
نیاز به اقـــدام عمرانی جـــدی دیگری بجز 
احـــداث بازارچـــه و زیباســـازی خیابـــان 
نیســـت. اما ۱۰ کیلومتر از ۱۷ کیلومتر جاده 
ورودی خرمشـــهر به ســـمت اهواز نیازمند 
اقدامـــات عمرانـــی و ســـاماندهی و بقیـــه 
فقـــط نیازمنـــد اقدامـــات عمرانی اســـت. 
با ســـاماندهی این دو ورودی، ان شـــاءالله 
شرایط شـــهر اهواز برای گردشگران تغییر 
کرده و امیدواریم تا ســـال آینـــده برای این 
موضـــوع نزد مـــردم عزیـــز اهواز ســـربلند 

. شیم با
 

دو دستگی اعضای شورای شهر 
اهواز و تضاد و تقابل برخی از آنها با 

مجموعه شهرداری، سال هاست که 
به چالشی مهم در تصمیم گیری ها 

و پیشبرد امور شهری تبدیل شده 
است. این مؤلفه را تا چه حد با 

پیچیدگی مشکلات شهری اهواز 
مرتبط می دانید؟

حتماً مرتبط اســـت؛ ارتباطش نیز بســـیار 
جدی است. شـــوراها برگرفته از رأی مردم 
هســـتند و اختیـــارات قانونـــی در عـــزل و 
اســـتیضاح شـــهردار دارند. با این حال، در 
صـــورت عدم تکمیـــن بـــه چهارچوب های 
قانونـــی، هرج و مرج شـــهر را فرا می گیرد. 
بنـــده با دعـــوت اعضـــای محترم شـــورای 
شـــهر اهواز با ۱3 رأی، هشـــتم شهریور ماه 
۱4۰۰ بـــه عنـــوان شـــهردار انتخاب شـــدم. 
اگرچـــه افتخـــار می کنـــم کـــه نوکـــر مردم 
اهواز هســـتم، اما خودم درخواست کننده 

سمت شـــهردار نبودم. 
مدتـــی را به خوبی بـــا همه اعضا شـــورا کار 
کـــردم؛ امـــا پـــس از مدتـــی زمزمه هایی از 
مخالفت هـــا درون شـــورا به گوش رســـید. 
البتـــه ایـــن اختلافات کاملاً طبیعی اســـت 
و شـــورا محل تضارب و هموارســـازی مسیر 

جهت توســـعه شـــهری است.
 دلیل اصلی این اختلافات، عدم حضور 

خانواده شما در اهواز بود؟
و  بهانه گیـــری  یـــک  تنهـــا  یـــن  ا خیـــر، 
بی انصافـــی بـــود. روزی کـــه بـــه عنـــوان 

گفت و گو

گفت و گو

بیتـــا میرعظیمی- خبرنگار/  مدیریت شـــهری اهواز سال هاســـت بـــا چالش های جدی دســـت و پنجه نرم کــــــــــرده و این چالش ها، شـــکافی میان ظرفیت هـــای واقعی یک 
کلان شـــهر و واقعیات موجود ایجاد کرده اســـت. کلان شـــهری تاریخی در جنوب غرب ایران و مرکز اســـتان خوزســـتان که به  رغم برخورداری از ظرفیت هـــای تاریخی، فرهنگی 
و اقتصـــادی گســـترده همچنان بـــا معضلات پیچیـــده مواجه بـــوده و زندگی روزمـــره اهوازی هـــا را با دشـــواری هایی روبه رو کرده اســـت. آلودگـــی هوا، پس زدگـــی فاضلاب، 
آبگرفتگـــی شـــدید معابر در فصول بارندگی، حاشیه نشـــینی، تجمیع و انباشـــت زباله، خرید و فروش و پراکندگی احشـــام در ورودی شـــهر، مشـــکلات ترافیکی و حمل ونقل 
عمومی ناکارآمد، تنها گوشـــه ای از مشـــکلات گســـترده شـــهر اهواز اســـت کـــه اهوازی ها با »ایران« در میان گذاشـــته و خواســـتار چاره جویـــی و رفع معضلات دیرینه شـــهری 
شـــدند؛ حضور شـــهردار اهواز در مؤسســـه فرهنگـــی و مطبوعاتی ایران، زمینه انتقال مشـــکلات شـــهری، درد دل هـــای صمیمانه اهوازی هـــا با »ایران« و خواســـته های بحق 
ح جامعـــی از اولویت های  آنهـــا از مجموعه شـــهرداری اهـــواز را فراهم کـــرد؛ »رضا امینی« در این گفت و گوی مبســـوط چالش های مدیریتی شـــهر اهواز را تشـــریح کرد و شـــر

مدیریتـــی در حوزه هـــای مختلف و تکمیل پروژه هـــای نیمه تمام شـــهری ارائه داد.

سال هاست که خرید و فروش و پراکندگی احشام در برخی از نقاط 
شهر مانند محله مدرس، دروازه و...، شهر را از ریخت یک شهر پاکیزه 

خارج کرده و با ایجاد بوی نامطبوع و منظره ای نازیبا، مشکلات 
مردم را چندین برابر کرده است. برای رفع این مشکل چه تدابیری 

اندیشیده اید؟
ســـاماندهی مشـــاغل شـــهری یکی از وظایف ذاتی شهرداری هاســـت. طبق بند 
2۰ ماده ۵۵ قانون شـــهرداری، هر شغل غیررســـمی که موجب آزار و اذیت مردم 
شـــود، باید تعطیل شود. بحث خرید و فروش احشـــام در اهواز از فرهنگ غلط 
برخـــی از افراد مســـتقر در ورودی های شـــهر نشـــأت می گیرد. افـــرادی که چند 
کیلومتر از فضـــای پیرامونی جاده را تصرف کرده و با ســـلاخی احشـــام، ماکیان 
و ماهیان را نیز به شـــکل غیربهداشـــتی می فروشـــند. شـــهرداری در سال های 
گذشـــته جهت ساماندهی این مشـــاغل، بازارچه ای را به نام فردوس به ظرفیت 
4۰۰ واحد و نزدیک یکـــی از این مناطق احداث کرده که متصرفین 
بـــا مقاومت  در برابر اجـــرای طرح مانع از اجرای آن شـــده اند؛ 
ایـــن رفتار غلـــط ، بجز ورودی های شـــهر در 2۶ نقطه  شـــامل 
۶ نقطه حســـاس نهادینه شـــده و مشـــکلاتی را بـــرای مردم 
ایجاد کرده اســـت. در جاده آبادان پنجشـــنبه ها و جمعه ها 
۱8۰۰ دســـتفروش خیابان ها را مسدود کرده و خدمت رسانی 
به مـــردم را مختل می کردنـــد. برای حل این مشـــکل، 2 
هکتار زمین از پشـــت قبرســـتان بهشـــت آباد 
تأمین کرده و پس از فنس کشـــی، این افراد 

را ساماندهی کردیم. 
در دیگـــر ورودی هـــای شـــهر نیـــز بارهـــا 
مقاومت هایـــی صـــورت گرفـــت کـــه با 
ورود نیروهـــای انتظامـــی حل و فصل 
شـــد. در ایـــن میـــان، برخـــی پـــا را 
فراتـــر گذاشـــته و با تصرف بخشـــی 
آســـفالت  خیابـــان  محوطـــه،  از 
شـــده را بـــا مصالح )ســـیمان، گچ و 
کاشـــی کاری...( تغییر داده اند که برای 
برخـــورد با ایـــن پدیده هـــم برنامه ریزی های 

لازم شـــده است.

شـــهردار انتخاب شـــدم، به اعضای محترم 
شـــورا شـــرایط اســـکان خانواده و مشکلات 
آن را بیـــان کـــردم ولـــی به رغم ایـــن اعلام، 
زندگـــی بنـــده و همســـرم در اهواز اســـت و 
همســـرم برای رســـیدگی به امـــور فرزندانم 
بـــه اصفهـــان رفت وآمـــد دارد. چـــرا کـــه دو 
فرزنـــدم کـــه یکـــی از آنهـــا ازدواج کـــرده در 
اصفهان دانشـــجو هســـتند و فرزند سوم در 
شـــهر تهران دانشجوســـت. فرزندانم نیز به  
کرات به اهواز آمـــده و در کنار هم بوده ایم.

 
پس از این ماجرا، اعضای شورای شهر 

به دو طیف مخالفان و موافقان تبدیل 
شدند؟

اساساً موضوع اصلی که نوعاً باعث اختلاف 
در شوراها می شـــود ورود به انتخاب مدیران 
واعمال نظر در این زمینه اســـت و این با روح 
مدیریت ســـازگار نیســـت. مثلاً یـــک خودرو 
نمی توانـــد بیشـــتر از یـــک راننـــده داشـــته 
باشـــد؛ شـــهر هم باید یک شـــهردار داشـــته 
باشـــد. اعضـــای شـــورا در ورود بـــه مســـائل 
مدیریتـــی در چنـــد طیـــف قـــرار گرفتنـــد؛ 
عـــده ای متعهـــد به وظیفـــه نظارتـــی خود و 
نه دخالـــت در امـــور اجرایـــی و برخی دیگر 
قصد داشـــتند فضـــا را برای مداخلـــه فراهم 
کننـــد کـــه ایـــن موضوع بـــه چالـــش اصلی 
بیـــن آنـــان و مدیریت شـــهری تبدیل شـــد. 
اعضای شـــورا بر اســـاس ضوابط قانونی حق 
نظـــارت، تحقیـــق، تفحص، ســـؤال، تذکر و 
استیضاح شـــهردار را دارند که همه موارد در 
چهارچوب های قانونی مشـــخص شده است 
و این موضـــوع در اختیار و مطابـــق با نظر و 
ســـلیقه یک فـــرد یا تعـــداد خاصی در شـــورا 
نیســـت. لذا تمکیـــن به قانون بـــر هرچیزی 
اولویت دارد. متأســـفانه گاهـــی افرادی علیه 
دیگـــران بی تقوایی کرده و برای رســـیدن به 
اهداف شـــخصی، بزرگ نمایی و سیاه نمایی 
می کننـــد که نه عادلانه اســـت و نه به حق! و 
مردم هم به خوبـــی این موضوعات را درک و 

قضـــاوت می کنند.
 

علت اصلی این شکاف ها میان 
اعضای شورا چه بود؟

اختلاف نظـــر و دیـــدگاه در کار جمعـــی کاملاً 
طبیعـــی اســـت، لیکن بعضـــاً ریشـــه و زمینه 
اختلافـــات به خـــارج از شـــورا و شـــهرداری  
برمی گـــردد. در اهـــواز بـــا شـــروع فعالیـــت 
ایـــن دوره از مدیریـــت شـــهری زمینه هـــای 
سوءاســـتفاده از بیت المـــال کاهـــش جدی 
داشـــته اســـت؛ لذا بعضاً افرادی کـــه از این 
فرصت هـــا محـــروم شـــده اند با فشـــارهای 
متعدد ســـعی در ایجاد اختلاف بین اعضای 
شـــورا و بعضـــاً هم اختـــلاف بین بخشـــی از 
شـــورا و شـــهرداری کـــر ده و با قلـــب حقایق 
ســـعی در ســـیاه نمایی موضوعات می کنند. 
بنده هزینـــه تمام ایـــن فشـــارها را پرداخت 

کـــرده و می کنم!
 

رویکرد شما به عنوان شهردار اهواز 
برای مقابله با این شکاف ها چیست؟

اســـتان خوزســـتان و بویـــژه اهـــواز دارای 
گســـترده ای  اســـتعدادهای  و  ظرفیت هـــا 
اســـت. اعتقـــاد و بـــاور مـــن طـــی 43 مـــاه 
خدمت در اهواز این اســـت که دشمن برای 
دامن زدن بـــه اختلافـــات، ســـرمایه گذاری 
کـــرده اســـت. رویکـــرد ایـــن بـــود کـــه وارد 
اختلافات نشـــده و ســـطح مطالبـــات مردم 
را از مدیران به ســـطح بالایی برســـانیم. اگر 
مـــردم بداننـــد چـــه چیـــزی را از چه کســـی 
بخواهند،  مطالبه گری درســـت و قانونی به 

پیشـــرفت شـــهر هـــم کمک مـــی کند. 
 

سال ها پیش بوی مشمئزکننده ناشی 
از سوختن زباله، مردم اهواز و حتی 

ناوبری فرودگاه اهواز را مستأصل کرده 
بود. پسماندها هم برای مدت طولانی 

از معضلات اهواز بود، برای مدیریت 
پسماندها چه اقداماتی انجام شده 

است؟
اهواز ســـال ها پیش در رده آخرین شهرهای 
کشور در حوزه ســـاماندهی پسماند بود؛ اما 
امروز به شـــهادت »آقـــای مســـعود نصرتی« 
معاونـــت عمـــران و توســـعه امـــور شـــهری 
بـــا حمایـــت  و روســـتایی وزارت کشـــور و 
دولت و اقدامات زیرســـاختی بســـیار مهم و 
ارزشـــمندی کـــه در این دوره انجام شـــده در 
رتبه 4 شهر برتر در حوزه ساماندهی پسماند 
قـــرار گرفته ایم. حالا در ایـــن منطقه نه بو و 
دودی وجود دارد و نه خطر زیســـت محیطی.

 
کلام آخر؟

اهواز برای رســـیدن به میانگین کلانشـــهرها 
طبق تخمین های اولیه بر اســـاس قیمت ها 
در ســـال ۱4۰2، به ۱۵۰ همـــت اعتبار نیازمند 
اســـت. بودجه اهـــواز از 3۵۰۰ میلیارد تومان 
در ســـال ۱4۰۰ به 2۰ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
در ۱4۰4 رســـیده اســـت. با افزایـــش نمودار 
رشـــد بودجه شـــهرداری، شـــهر اهواز ســـال 

آینده به میانگین کشـــوری خواهد رســـید. 
امیـــدوارم بـــا حمایت هـــای دولـــت همـــه 
ظرفیت ها تجمیع شـــده و با کنار گذاشـــتن 
اختلافـــات، روزهـــا و آینـــده روشـــنی را برای 
مـــردم خوزســـتان و اهواز رقم بزنیم. شـــاید 
اگر این اختلافات نبود، عملکرد شـــهرداری 
حداقـــل دو برابر می شـــد؛ با این حـــال ما تا 
آخرین نفس بـــا رانت و فســـاد می جنگیم. 
هـــر زمـــان هم کـــه اعضـــای شـــورا مطابق با 
قانـــون تصمیم به تغییر شـــهردار گرفتند، با 
جان و دل می پذیرم. امیـــدوارم با وحدت و 
هم افزایی و حمایـــت از مدیران، ظرفیت ها 
از قـــوه به فعـــل تبدیل شـــود و اهـــواز گامی 

بلند در مســـیر توسعه و پیشـــرفت بردارد.
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تصویر هوایی از پل غدیر یا پل کابلی اهواز است. طول آن 1014 متر و عرض آن 22 متر است. این پل منطقه امانیه و خیابان تخت سلیمان در غرب رود کارون را به خیابان زند در شرق این رودخانه متصل می کند


